
N I CO LA E  U LA R U :  
" . . .  Scena i tal iană 

e u n  balast . . .  " 

O Deşi eşti în permane nţă prezent pe scene le  teatrelor d i n  
ţară, n u me l e  tău e strîns l eg at de f i l m .  Parafrazîndu- 1  p e  
Cehov, aş putea să aflu care d intre e le  ţi-e soţie ,  ş i  care
amantă? 
• Culmea e că am inceput cu televiziunea! ŞI, pornind 
de alei , se poate vorbi foarte mult despre dlferen1e1e 
specifice d intre scenografia de teatru '' cea de film, 
precum '' despre ceea ce mă atrage la ele. După absol
vire, am fost repartizat la televiziune, Iar înainte de a 
Intra la Institut am mal lucrat vreo patru ani în 
Televiziune ca pictor executant. Dar dintre cele trei,  
teatrul e cel pe care î l  Iubesc cel mal mult. Scena e mult 
mal "ofertantă" pentru un scenograf decît filmul sau 
televiziunea...  Sigur că se pot spune multe despre 
cimpul de receptare Imediată, despre triumful realis
mului  cinematografle, dar nu 'tiu de ce în afară de Fel
l in i ,  Bergman '''  mal nou, de Greenway, în film se 
vehlc!:Jiează un sol de realism ... "socialist", a, putea 
zice. In fond, problema e dacă reproduc! realitatea cu 
mal mult sau mal pu11n har . . .  
O Tn g e neral ,  f i l m u l ,  f ie  e l  i stor ic or i  de  actual itate , tr imite 
pr in  def in iţie la  real itate . . .  
• Da, dar c e  exemplu să-ţi dau? . . .  Fel l in i ,  să zicem, In
diferent de ce subiect tratează, Casanova ori  Satyrico n ,  
îşi concepe fi lmul  cu · ajutorul unor modalităţi foarte 
teatrale. Recent premlatul film de la Veneţia al lui Dan 
Plţa . .  . 
O . . . Cu care ai mai colaborat la f i lme le  Rochia albă de 
dantelă, Autor anonim . . .  
• Da,  dar am lucrat şi teatru cu el . . .  Eu l-am "debutat" în 
teatru. . .  Am lucrat împreună Am urgu l  burghez  de 
Romulus Guga la Teatrul  Mic,  spectacol care a luat 
premiul ATM. M-am aprqplat de Plţa pentru că are o 
viziune foarte specială. In Hotel d e  lux,  uzînd de ele
mente realiste, am reuşit "să trag" aici totul  spre o 
esenţializare de t ip  teatral. Spre exemplu, spălătorla 
hotelurul am făcut-o într-o tăbăcărie, realizînd astfel un 
anume tip de sordid în care se mişcă personajele ... 
O Pentru că ai pomenit de esenţial izare, iar ceva m ai devre
me de real i s m ,  vreau să-ţi spun că am constatat că în Occ i 
d e nt ,  ş i  nu  n u m ai , îşi fac loc  pe sce n ă  texte pe care  l e-am 
putea numi  de "actualitate", un  soi de teatru "mediatic": 
căd erea Zid u l u i  d i n  Ber l i n ,  problema minorităţi lor ,  SIDA şi 
aşa mai departe . . .  Şt i u  că ai în ceput să colaborezi cu 
Teatru l  Levant al  Valer ie i  Sec i u .  Spune-mi ,  e Teatru l  
Levant ,  ale căr u i  form u l e  de p u n ere în  scenă sînt cel  puţi n 
i nteresante ,  o reactie la fenomenu l  acesta de teatru 
"mediatic" care ne fa�e şi  nouă  curte? 
• Teatrul Levant realizează oarecum o legătură osmo
tică între cele două formule de teatru. Unul dintre spec
tacolele la care am lucrat la Teatrul Levant, Ult ima 
noapte a l u i  Socrate de Tanev,  e foarte bine ancorat în 
problemele actuale ale umanităţi i .  E vorba de raportul 
dintre gînditor şi torţlonar, o veşnică problemă a 
omeniri i ,  dar 'i dureros de actuală la noi. E într-un fel un  
text de actualitate, . deş i  nu se ocupă n ic i  de  homo
sexual i ,  nici de problemele nationale sau transna
ţionale. Iar celelalte două spectac'ole la care lucrez sînt 
Colonia pen iten ciară după Kafka şi Picn ic  pe cîm pu l  de 
l u ptă de Fernando Arrabal. .. 
O Cum l ucrează un scenog raf într-un teatru încă "ne-con
ve nţional"? 
• Sînt nişte spectacole pe care aş zice că le-am lucrat 
cu sîng e  în acest teatru, pentru că Levantul nu  are un 
serviciu de producţie.  În  ceea ce priveşte spaţi i le - ş i  ele 

sint foarte speciale . . .  E vorba de două sali arse din 
Muzeul de Artă, arse la revoluţie . . .  sala de protocol şi  
biroul  lui  Ceauşescu. Sînt două spaţi i  de joc absolut In
citante ·care trebuie să albă Impact la publ ic  . . .  
O Pentru că tot  am aj u n s  a ic i :  montăr i le  d e  refer i nţă d in  u l 
t ima vrem e ,  şt iu e u ,  Trllogla antică,  Marat-Sade d e  la 
Naţionalu l  d i n  Cluj ,  • . •  au pus cătu'e flori lor . . .  de la 
Odeon , folosesc în mod neconvenţional scena,  sau dacă 
vrei ,  într-un mod care de abia acum începe să devină 
convenţional - pub l ic  şi actori în acelaşi loc ,  nedespărţiţi de 
"al patru lea perete". Nu cumva foamea aceasta d e  spaţiu 
neconve nţional  e de fapt expresia u n u i  raport d e  inadec
vare a arhitectur i i  spaţi u l u i  teatral ex istent la formule le  
teatru lu i  modern? 
• Ba da, '1 tocmai de aceea îJi spuneam că îmi place mal 
mult să fac teatru dec1t fi lm. I n  teatru al ,ansa ca gradul 
de receptare să fie altu l ,  să-I  apropii mal mult pe spec
t�or de "Inima" spectacolului . . .  Spectatorul  să nu  stea . . .  
privitor ca la teatru ,  să nu  aibă sentimentul detaşăril pe 
care 1-1 produce oglinda scenei care funcţionează ca 
rama unul tablou. Lucrul ăsta îl face deja c inematogra
ful '' televiziunea, care lnterpun ecranul  şi  tehnica între 
spectator şi creaţie. Sigur că există cîşt igul  detal iu lu i  şi 
al unghiului  subiectiv al  personaju lu i ,  dar sînt şi deza
vantaje. E lnhlbant să joci teatru modern pe scena 
Naţionalulul  din laşi ori a Odeonulul ,  să zicem. Ş I  asta 
nu pentru că o astfel de sală ar  mi rosi a praf. 
O Tn def in it iv,  og l inda sce ne i  şi "al patru lea perete" i m p u n  
o modal itate "c inematog rafică" de rece ptare a actu l u i  
teatral ,  fără a-i oferi spectatoru l u i  ş i  m o b i l itatea pr iv ir i i  d e  
care d ispune f i lmu l  . . .  
• Da . . .  Cutia Italiană crează într-adevăr un  astfel de t ip 
de percepţie. Am lucrat împreună cu Tudor Mărăscu 
Rosencranz şi Gu i ldernstern al lui  Tom Stoppard la 
Teatrul Nottara pe scena tradiţ ională ş i  am fost nevoit 
să desfi inţez un rînd de fotoli i  pentru spectatori pentru 
a aduce spectacolul mai aproape de publ ic.  Cred că încă 
de la începutul secolului  nostru scena italiană e un 
balast î� raport cu modalităţ i le  dramaturgie!  contem
porane. In  zilelE noastre nu mal putem fi calofl l i ,  nu mai 
putem face spectacole care să arate frumos, ca în ani i  
'40,  şi asta nu din ostentaţie, el pentru că a,a ne-o im
pune vremea . . .  
O Să înţe leg că � cena ital iană va su pravieţu i ,  d u pă părerea 
ta, pentru a servi doar spectacolu l  de m u sic-hal l? . . .  It= • Nu,  nici măcc r atît . . .  Am văzut de .. urînd în Suedia un  
spectacol de m'-!slc-hall care  îngloba d iverse mij loace, 
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de la proiecţii cinematografice la numere de operă, totul 
imbinat cu multă fantezie fi bun gust, fi care avea loc 
intr-o sală pollvalentă ... 
O Din păcate , spaţi i le  de care d ispunem sînt cele care 
sînt . . .  
• Da, d a r  l n  ultima vreme, la lafl, la CluJ, la Tirgu Mure• 
au apărut sili atelier, studiouri ,  fi asta tocmai din 
această dorinţă de a-1  apropia pe spectator. Dar 
problema e alta, nu ftiU daci avem prea multi spectatori 
care sint pregitltl si recepteze un spectacol elevat. De 
fapt existi două categori i  de public, Iar una dintre ele e 
foarte apropiati de fenomenul kitsch, de gros. 
Proliferează tot felu l  de fUfe, de muzică tlginească de 
mahala, la  care lumea se duce plătind sume exorbltante, 
dar nu vine la teatru, unde pretul unul bilet e la 
Jumătatea costului  unul  pachet de  ·t lgirl . 
O De aproape trei an i  ţi-ai început şi cariera u niversitară. 
Cum te si mţi în această nouă postu ră? 
• Păi, in Ianuarie 1 990, stind eu in atelier, a dat buzna 
peste mine un grup de studenti care umbli cu •collndul" 
pe la scenografi! pe care f i  I-ar fi dorit el profesori ... fi 
in felu l  iata am ajuns eu profesor. Din păcate, nu toati · 
lumea care a fost chemati o dati cu mine a reuflt si 
transmiti ceva studentilor. ŞI apoi e foarte greu si 
lucrezi cu studentii noftrl care sint foarte d iferiti intre 
el. El reprezinti de fapt un efantlon din societatea 
românească . . .  Daci in Scandinavia existi o fCOali de 
scenografle care "scoate" anual opt scenografi pentru 
patru tiri, noi scoatem de citeva ori m a l  m u lţ i  sceno
g rafi pentru o j u mătate de  ţeri.  Pot să-ţ i  spun ci 
problema cifrei de fColarlzare nu a fost studiată din 
punct de vedere social,  ••a că o vreme eftl obligat ca 
profesor să duel un balast. Cu doi ani in urmi, de  exem
plu ,  am făcut parte d i n  comisia de  admitere f i  l-am 
intrebat atunci pe cand idaţii de la secţia de scenografle 
dacă merg frecvent la teatru. Am constatat atunci cu 
stupoare ci foarte puţini o făceau. Mal mult decit atit, 
nici nu prea ftlau de ce voiau si se faci scenografi. LI 
se părea lor că aşa dă bine.  Or scenografia e una dintre 
cele mal complexe meserll de pe acest pămînt pentru ci 
se gisefte într-o zonă de Interferenţă a artelor vizuale 
cu l iteratura, cu tehnica fi a,a mal departe. Dar, 
revenind la fCOala de scenografia, cred că lucrurile se 
vor per�ecţlona. Am Introdus deja în programă elemente 

de arte video la care eu ţin foarte mult, considerînd că 
formarea viitorului scenograf depinde de toate miJ
loacele de expresie ale artei m oderne. Una din probele 
pe care le-am propus studenţilor d i n  anul  cinci a fost 
aceea de a-fi face scenariul ,  regla, scenografia, 
operatorle fi montajul  unul  film v ideo, - lucru foarte 
greu de altfel. Apoi, bănu iesc ci al văzut la Trlenala de 
scenografle, am propus studenţi lor o temă - R-Evol ution 
- care ar fi trebuit să fie un spectacol de teatru ex
perimental. Ceea ce le l lpsefte •tudenţllor noftrl e "In
trarea in Europa", adlci accesul la Informaţie. El ar 
trebui să afle ce se întîmplă cu teatrul  in lume, ci se 
întîmplă foarte multe. ŞI să nu mal vorbim de condiţi i le 
materiale de la noi, care sînt deplorabllel . . .  
O Atît studenţii de la scenografie, atîţia cîţi am cunoscut, 
cît mai ales absolvenţi i ,  se plîng de faptul că în facu ltate 
contactul cu studenţii de la secţia de reg ie  a Academiei  de 
Teatru şi Fi l m  sînt foarte modeste . Tntrevezi vreo 
posi b i l itate de a soluţiona această carenţă? 
• De curind am fost Invitat de către decanatul Facultăţii 
de Film să predau scenografia studenţi lor-regizori fi 
studenţilor-operatori ... Sper ca, incet-incet, să realizez 
o formă coerentă de colaborare, firi ca cele două 
Academll  de Arti să albă pretenţia de a fuziona ad
ministrativ. Studenţii de la scenografle f i  cel de la regie 
ar trebui si se cunoască fi să colaboreze inci din anii 
miel. Eu însumi am avut fBnsa în anul trei să colaborez 
cu Laurenţiu Azlmloari, la Casandra la montarea spec
tacolului  Egor Bulîciov şi alţii de Gorkl fi si lucrez mal 
multe filme cu prietenul  meu Copel Moscu - ••• că ftlu 
ce înseamnă asta. 
O Spune-mi,  ai un p roiect persor}_al pentru o m ontare? 
• Da. Dacă voi obţine nlfte bani de la Ministerul 
Tineretului,  Intentionez să fac un spectacol experimen
tal împreuni cu trei studenţi de la regie fi trei de la 
scenografia. E un proiect la care visez încă de anul 
trecut. Culmea e că trăim nlfte vremuri în care acest 
lucru se poate realiza: totul e să ţl-1 doreftl fi să al ener
gia de a depăfl nlfte obstacole. Teatrul Levant mi-a 
demonstrat că se poate. 
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